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Høringssvar fra Ældre Sagen i Syddjurs vedrørende budget 2024 for Syddjurs Kommune. 
 
Fem forslag til besparelser har vagt vores opmærksomhed, nemlig: 
 

1. Lukning af alle ældrecaféer 
2. Tilbagerulning af midler til ensomhedsindsatsen 
3. Brugerbetaling på selvtræning 
4. Fremtidens ældreboliger 
5. Plejehjemspladser 
 

 
Kommunens egne visioner er formuleret således på kommunens hjemmeside: 
"Borgere, erhvervsliv og medarbejdere i Syddjurs Kommune møder hinanden med 
nysgerrighed og engagement og skaber i fællesskab rammerne for det gode liv i hele 
Syddjurs." 
 
DET ER SÅ SMUKT, som det er skrevet! 
MEN, visionerne er meget svært forenelige med de spareforslag, som kommunen har lagt op til 
i budgetforslaget for 2024.  
 
Samlet set går spareforslagene i en retning af, at fællesskaber lukkes ned, at muligheden for det 
gode ældre liv fjernes, at muligheden for ”sund aldring” nedsættes betydeligt, at rettidig omhu 
lider en krank skæbne. 
 
Disse besparelser vil på sigt medfører uforudsigelige, men store omkostninger for kommune og 
for især de ældre. For de fleste bliver der to priser at betale, både den økonomiske og den 
menneskelige. 
 
 
1. Lukning af alle ældrecaféer 

Et af besparelsespunkter i kommune katalog beskrives som:  

Revidering af servicetilbud og kvalitetsstandarder, blandt andet på sundheds- og 
ældreområdet 

Blandt forslag til revideringer foreslås alle ældrecaféer lukket! 

 
• Caféerne fungerer i dag som et samlingspunkt, hvor borgerne kan mødes og have et 

socialt samvær over maden. 
• Cafégæsterne er typisk brugere af aktivitetscentrene, brugere af åbent center-

aktiviteterne og pensionister, der kommer ind fra gaden.  
• Caféerne er således typisk et sted, hvor en stor del af disse borgernes sociale liv 

udspilles. 
• Caféerne drives i dag af 11 medarbejdere (svarende til ca. 5,1 årsværk) i samarbejde 

med frivillige. 
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Lukningen af ældrecaféerne betyder:  

• At de borgere, der i dag benytter sig af disse, skal finde andre arenaer til dyrkelse af 
fællesskab og sociale aktivitet.  

• Nogle borgere vil opleve, at det svært at finde og opsøge nye netværk i nærområdet.  
• For andre borgere er cafébesøget med til  

o at fastholde relationer og netværk  
o at modvirke ensomhedsfølelse,  
o at bevare funktionsevne og fokus på den rette ernæring.  

 

En lukning kan få de konsekvenser, at:  

• Behovet for støtte til måltidet i eget hjem vil stige,  
• Behovet for fysisk hjælp i eget hjem vil stige, da den rette ernæring er en af de 

medvirkende faktorer til forebyggelse af tab af funktionsevne.  
• Lukning af caféer får konsekvenser for borgerens livskvalitet, idet der er en øget risiko for 

social isolation og behov for støtte til at komme ud af denne. 
 

Mange ældre borgere selvtræner på centrene, hvor også cafeerne befinder sig. Man træner i 
grupper, hvilket sikre, at borgerne har lyst til at komme afsted – der er andre, der venter på en. 
Man spiser og/eller drikker kaffe samme – enten før træning eller efter – det er HER, det sociale liv 
leves. 

Muligheden for selvtræning er uden tvivl med til at forebygge mange livsstilssygdomme og sikre 
sociale netværker – skabe fælleskaber, som kommunen så smukt skriver i visionen. 

Alt dette foregår på borgernes eget initiativ og med støtte for at hav af frivillige, der påtager sig et 
STORT ansvar og arbejde. 

At der ikke på hvert center er bare 1 eller ½ fastansat til at koordinere alt dette, er lidt af en gåde. 
Aktiviteterne risikerer at stoppe flere steder uden en sådan ansvarlig person – der er vel grænser 
for, hvad de ”frivillige” skal påtage sig af ansvar. 

 
2. Tilbagerulning af midler til ensomhedsindsatsen 

Enhver besparelse på dette område vil medføre nærmest uoprettelig skade for alle personer i 
alle aldersgrupper, der lider under ensomhed. Man kan, oven i den menneskelige skade, 
lægge omkostninger til endnu større behov for besøg af hjemmehjælpen og hjemmeplejen. Det 
er der økonomi i for kommunen.  
Rigtigt – en her og nu besparelse og en større udgift ventende lige om hjørnet. 

 

3. Brugerbetaling på selvtræning. 
Kommunens forslag om, at brugerbetaling for selvtræning skal være på 150 kr. pr. måned eller 
1.800 kr. pr. år. 

Ingen tvivl om, at det forslag vil holde de svageste borgere væk fra selvtræning, det kan ikke 
være hensigten - end sige - at være indenfor kommunens vision om det gode liv udenfor 
ensomhedens favntag.  
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Som info kan vi oplyse, at man i Aarhus betaler 200 kr. om året for selvsamme selvtræning! 

 
4. Plejehjemspladser. 

Det er beskæmmende at se, hvordan manglende rettidig omhu nu slår kraftigere og kraftigere 
igennem. Mange byråd - gennem tiderne - har syltet dette område! Manglen på plejeboliger vil 
over de næste mange år blive endnu mere uacceptabel stor - end den er for nærværende. 
Kommunen prøver på at bedre situation ved her og nu at renovere 13 pladser i Hornslet til 
dette brug. Behovet stiger inden udgangen af 2029 til mange hundrede flere end der er pladser 
til. Kommunen bør i sine budgetter allerede nu indtænke midler til bygning af nye plejehjem. 
Det er svært at forestille sig, at behovet bliver mindre.  
Kommunen har dog i sine beregninger af behovet, nedsat den procentdel af ældre, der får en 
garantihenvisning til en plejehjemsplads fra 14 til 12%. Det hjælper jo lidt på de grimme tal.  
Hvor ligger beregningen for denne nedsættelse, det ser da ikke ud til, at den skal findes i ”sund 
aldring”, når der samtidig skæres i de midler, der skulle afstedkomme den størrelse, der kaldes 
”sund aldring”.  
Et plejehjem er på vej, men forventes først at stå færdigt tidligst i 2029, dækkende en meget 
lille del af det forventede behov. 

 
 
5. Fremtidens ældreboliger. 

Kommunen har til hensigt at investere i jordopkøb med henblik på at få projekter, der skal 
resultere i 1.000 til 1.500 rækkehuse og 1.000 til 1.500 lejligheder. Der skelnes tilsyneladende 
ikke mellem ejede eller lejede boliger. 
 
Der er helt givet et behov for seniorboliger, der opstår, når ældre forlader en bolig, der har tjent 
dem gennem et langt liv. De fleste ældre ønsker at bo indenfor samme ”pastorat”, som de har 
været vant til.  
Kommunen har en skæv demografisk opdeling. Det afspejler sig forhåbentligt i kommunens 
jordopkøbspolitik og tilbud om projekter/byggegrunde.  
 
Med en forventning om at kommunen tager vores høringssvar alvorligt. 
 

 

Venlig hilsen 

 
i Ebeltoft, 1. Næstformand 
i Syddjurs, Formand for Koordinationsudvalget 

 
Steen Myrwick 
Mobil: 40 35 33 44 


